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فوتی های روزانه کرونا به کمتر از ۵۰ نفر رسید
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، پس از ۵۶۶ روز، فوتی های روزانه کرونا در کشــور 
به کمتر از ۵۰ نفر رســید.به گزارش ایســنا، از روز۲۱ آذر تا روز ۲۲ آذر ۱۴۰۰ 
و بر اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، دو هزار و ۷۰۶ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشــور شناسایی شــد که ۴۴۲ نفر از آنها بستری شدند.مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به ۶ میلیون و ۱۵۷ هزار و ۵۱۹ نفر رسید.متاسفانه 
در طول ۲۴ ســاعت، ۴۲ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۳۰ هزار و ۷۶۴ نفر رســید.دیروز پس از گذشت 
۵۶۶ روز، مــرگ و میر روزانه بیماران کووید۱۹ در کشــور، به کمتر از ۵۰ نفر 
رســید. آخرین بار ۵ خردادماه سال گذشته، کمتر از ۵۰ نفر در روز بر اثر کرونا 
جان خود را از دســت داده بودند.در یک شــبانه روز در ۱۴ استان کشور شامل 
سیستان و بلوچســتان، چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان 
جنوبی، زنجان،ایلام، بوشــهر، هرمزگان، یزد، مرکزی، کرمانشاه، لرستان، البرز 
و فارس هیچ موردی از مرگ و میر بیماران کرونایی ثبت نشــده اســت.در یک 
شــبانه روز، استان تهران با ۱۱ مورد و اســتان های آذربایجان شرقی و غربی و 
کرمان با ۴ مورد فوتی، بیشــترین آمار جان باختگان روزانه در بین اســتانهای 
کشــور را داشته اند.  خوشــبختانه تا روز ۲۲ آذر، ۵ میلیون و ۹۷۵ هزار و ۴۰۴ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.سه هزار و ۶۹ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند.تا روز ۲۲ آذر، ۴۰ میلیون و ۱۵۷ هزار و ۸۶ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است. 

تداوم تزریق واکسن در 21 مرکز مستقل هلال احمر
دکتر پیرحســین کولیوند با اشــاره به این که هم اکنون در ۲۱ مرکز مســتقل 
هلال احمر تزریق واکســن صورت می گیرد، از مشارکت بیش از ۲۶۰۰ نیروی 
هلال احمر جهت واکسیناسیون سراسری خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
جمعیت هلال احمر؛ دکتر پیرحســین کولیوند، رئیس جمعیت هلال احمر در 
خصوص همکاری این جمعیت در امر واکسیناسیون سراسری گفت: هلال احمر 
همواره در کنار وزارت بهداشــت در راســتای مقابله با کرونا حضور داشته و در 
همین راستا مراکز مستقل تزریق واکسن از چند ماه پیش راه اندازی شد که هم 
اکنون ۲۱ مرکز مستقل هلال احمر به فعالیت خود با تمام توان ادامه می دهند.
وی افزود: در ۲۱ مرکز مستقل واکسیناسیون هلال احمر هم اکنون ۵۲۰ نیروی 
هلال احمر شامل داوطلبان، جوانان و پرسنل هلال احمر، مراحل مختلف تزریق 
واکسن را انجام می دهند که در این مراکز به ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر واکسن 
تزریق شده اســت.رئیس جمعیت هلال احمر خاطرنشان کرد: همچنین هلال 
احمر در ۱۲۴ مرکز تجمیعی واکسیناسیون به کمک دانشگاه های علوم پزشکی 
سراسر کشور رفته است که در این مراکز نیز از ۲ هزار و ۱۳۰ نیرو استفاده شده 
اســت که در واکسیناسیون بیش از ۱۰ میلیون نفر همکاری کرده اند.کولیوند با 
اشــاره به این که هلال احمر در پشــتیبانی، ثبت نام و تزریق واکسن در مراکز 
تجمیعــی همکاری می کند، گفت: در تهران نیز دو مرکز مســتقل هلال احمر 
شهرستان تهران و مجتمع دارویی درمانی هلال نیز همچنان تزریق واکسن را با 
تمام توان ادامه می دهند و این فعالیت ها تا پایان واکسیناسیون سراسری تداوم 
خواهد داشــت تا باری از دوش کشــور به همت پرسنل و داوطلبان هلال احمر 

برداشته شود.

پاییز پر خبر شرکت مترو با افتتاح 2 ایستگاه
 و ۵ ورودی جدید

ورودی دوم ایســتگاه مرزداران در خط ۶ مترو تهران به روی مردم باز شد؛ این 
امر در حالی اتفاق افتاد که ورودی نخســت ایســتگاه مذکور در بلوار مرزداران، 
۲۵ اردیبهشــت ماه امسال افتتاح شده بود. به گزارش روابط عمومي و امور بین 
الملل شرکت راه آهن شــهري تهران و حومه )مترو( پاییز امسال، فصل پر خیر 
و برکتی در حوزه فعالیت های شــرکت راه آهن شهری تهران و حومه بود. افتتاح 
ایســتگاه  شهید رضایی از خط ۶ در مهر ماه رخ داد و در کنار این  اتفاق خوب، 
۵ ورودی جدید نیز طي ۳ ماه گذشــته به بهره برداری رسیده است؛ ورودی های 
دوم ایستگاه های برج میلاد ، بعثت ، رودکی ، مرزداران و همچنین ورودی سوم 
ایســتگاه مهدیه.از طرف دیگر، آخرین وضعیت پیشرفت عملیات اجرایی پروژه 
احداث ایستگاه توحید در خط ۷ که یک ایستگاه تقاطعی مهم در شبکه خطوط 
مترو پایتخت به حســاب می آید، حکایت از آن دارد که این ایستگاه نیز تا پایان 
آذرماه قابلیت و آمادگی بهره برداری دارد. به مواردی که گفته شد، می توان آماده 
شدن مقدمات آغاز عملیات اجرایی دو طرح مهم شهری دیگر را هم اضافه کرد؛ 
یکی پروژه توســعه شرقی خط ۴ و دیگری پایانه دولت آباد که مربوط به خط ۶ 
است. هر دو طرح مذکور به مرحله ای رسیده اند که امکان شروع عملیات اجرایی 

آنها تا قبل از آغاز فصل زمستان وجود دارد.

امضای تفاهم نامه همکاری 
میان بنیاد برکت و بسیج سازندگی

مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایــی فرمان امام تاکید کرد: اشــتغال زایی و 
محرومیت زدایی در مناطق محروم و روستایی کشور شتاب می گیرد. تفاهم نامه 
همکاری میان بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام و سازمان بسیج سازندگی 
میان محمد ترکمانه و ســردار محمد زهرایی، روسای این دو نهاد خدمت رسان 
و انقلابی به امضا رســید. مدیرعامل بنیاد برکت هدف از امضای این تفاهم نامه 
همــکاری را انجام همکاری های مشــترک در جهت توانمندســازی با اولویت 
کارآفرینی و اشتغال برای نیازمندان در مناطق محروم عنوان کرد.ترکمانه افزود: 
کمک به آبادانی، ارتقای ســطح سلامت، توســعه فضاهای آموزشی، فرهنگی و 
مذهبی، توسعه فضاهای بهداشتی و درمانی و ارائه خدمات حمایتی به محرومین 
بــا نقش آفرینی گروه های جهــادی از جمله دیگر اهداف پیش بینی شــده این 
تفاهم نامه اســت.به گفته مدیرعامــل بنیاد برکت، هم افزایی، ایجاد و توســعه 
همکاری های مشــترک در تمام زمینه های علمی، آموزشی، پژوهشی، فرهنگی، 
اجتماعــی و محرومیت زدایی با در نظر گرفتــن امکانات طرفین از دیگر اهداف 
امضای تفاهم نامه همکاری میان این بنیاد و سازمان بسیج سازندگی است.وی با 
اشــاره به حضور و فعالیت بنیاد برکت در ۱۲ هزار روستای کشور اظهار داشت: 
همکاری و هم افزایی میان بنیاد برکت و بســیج سازندگی و استفاده از گروه های 
جهادی و شــبکه تســهیل گران بنیاد، به روند محرومیت زدایی و توانمندسازی 
مناطق محروم شــتاب می دهد.ترکمانه افزود: همکاری و مشــارکت در تدوین 
و اجرای برنامه های توانمندســازی، ایجاد صندوق های اشــتغال زایی، اشــتغال 
و کارآفرینی و دوره های آموزشــی عمومــی و تخصصی به منظور ارتقای مهارت 
متولیان و جامعه هدف از جمله محورهای تفاهم نامه میان بنیاد برکت و بســیج 
ســازندگی است. مدیرعامل بنیاد برکت تاکید کرد: با اجرای و تحقق محورهای 
این تفاهم نامه، روند ایجاد طرح های اشتغال برکت در مناطق محروم و کم برخودار 
کشور شتاب و سرعت گرفته و مناطق گسترده تری تحت پوشش خدمت رسانی 
بنیاد قرار می گیرند. ترکمانه با اشاره به فعالیت های بنیاد برکت در حوزه اشتغال  
گفت: تا به امروز ۱۶۱ هزار طرح اشتغال ایی با ظرفیت ایجاد بیش از ۴۸۰ هزار 
شغل در مناطق روستایی و محروم کشور راه اندازی شده که با همکاری با سازمان 

بسیج سازندگی، این روند شتاب بیشتری به خود خواهد گرفت.

افتتاح تقاطع غیر همسطح ثامن در منطقه 1۵ 
 تقاطع غیرهمسطح ثامن در محل تقاطع بزرگراه شهید نجفی رستگار با بزرگراه 
امام رضا)ع( امروز از طریق ویدئو کنفرانس توســط شــهردار تهران در محدوده 
شــهرداری منطقه ۱۵ به بهره برداری رسید.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۱۵، سید مهدی صباغ شهردار منطقه در مراسم افتتاح این پروژه گفت: 
پل هــای تقاطع ثامن در محــل تلاقی بزرگراه های امام رضا)ع(، شــهید نجفی 
رســتگار و شهید شوشتری که توســط معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران 
و سازمان مهندسی عمران در محدوده این منطقه ساخته شده است، ترددهای 
بین شــهری از شرق به غرب و جنوب پایتخت را تسهیل می کند و مانع از عبور 
مسافران به معابر درون شهری می شود.او با اشاره به اینکه با گشایش این تقاطع 
غیر همسطح، بار ترافیک مبادی ورودی جنوب شرق پایتخت به ویژه بزرگراه و 
میدان بسیج را کاهش  می دهد، افزود: کاهش ۲۰ دقیقه ای زمان سفر و هدایت 
وسایل نقلیه سنگین از مسیرهای درون شهری به بزرگراه های آزادگان و امام رضا 
)ع( از مزایای این پروژه است.صباغ به اقدامات منطقه ۱۵ در این پروژه فرامنطقه 
ای اشاره کرد و گفت: ۸ گاراژ به مساحت ۴۰ هزار متر مربع بالغ بر ۱۲۰ میلیارد 
تومان در مســیر این تقاطع طی مدت اجرای این طرح ترافیکی تملک شد و در 
اختیار معاونت فنی و عمرانی شــهرداری تهران قــرار گرفت.این گزارش حاکی 
اســت؛ تقاطع ثامن که در محل تلاقی بزرگراه های امام رضا )ع( و شهید نجفی 

رستگار قرار دارد، دارای ۵ پل روگذر و یک مسیر زیرگذر می باشد.

اخبار کوتاه
تجمع صنفی فرهنگیان در شهرهای مختلف کشور برگزار شد

چرا امیدواری به »رتبه بندی معلمان« کم شده است؟

در جلسه بررسی علل کمبود داروهای بیماران تالاسمی  اعلام شد

ارز دولتی اوضاع دارو را بدتر کرده است 

واکنش هاشمی به تامین قطعات مترو از تولیدکنندگان داخلی

نمی شود هر قطعه ای را در داخل ساخت

دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا:

فعلا تصمیمی  برای دوز چهارم واکسن  نداریم

گروه اجتماعی – فخری سادات مسچی: روز دوشنبه 
در حالی معلمان شــهرهای مختلف کشــور در تجمعاتی 
خواستار همسان سازی حقوق خود شدند که لایحه »رتبه 
بندی معلمان« نزدیک به یک سال است که در راهروهای 
مجلس اســت و مجالی برای رسیدگی در جلسه علنی و 
رای گیری پیدا نمی کند. البته در این باره وعده های بسیار 
داده شــده و هر چند وقت یکبار از تصویب آن در صحن 
علنی سخن گفته می شود ولی در عمل اتفاقی نمی افتد!بر 
اســاس گزارش خبرگزاری ها دوشــنبه فرهنگیان نقاط 
مختلف خوزســتان در ادامه اعتراضات سراسری معلمان 
مقابل اداره آموزش و پرورش شــهر و شهرستان های خود 
تجمع کردند. خواســته این فرهنگیان همســان ســازی 
حقــوق و اجرای طــرح رتبه بندی مطابــق با ۸۰ درصد 
حقوق هیأت علمی دانشــگاه ها است. همچنین فرهنگیان 
قزویــن در اعتراض به معلق ماندن طرح همسان ســازی، 
مقابــل اداره کل آموزش و پرورش اســتان تجمع کردند. 
این در حالی اســت که  ســه هفته پیش هم فرهنگیان 
اســتان قزوین در اعتراض به اجرا نشدن طرح رتبه بندی، 
اعتراض قانونی و مجوزدار برگــزار کرده بودند.در همین 
روز جمعــی از معلمان آذربایجان شــرقی نیز در اعتراض 
به شــرایط کاری خــود از جمله اجرا نشــدن طرح رتبه 
بندی و همســان ســازی حقوق معلمان از ساعتی قبل 
مقابل ساختمان آموزش و پرورش استان در تبریز تجمع 
کردند. معلمان با در دســت داشتن پلاکاردها و سردادن 
شــعارهایی خواســتار اجرای عدالت و برخــورد صادقانه 
دولت و مجلس شورای اســلامی با قشر فرهنگی شدند و 
حل مشکلات اقتصادی و معیشتی خود را مطالبه کردند. 
همچنیــن جمعی از فرهنگیان اســتان فــارس با تجمع 
مقابــل اداره آمــوزش و پرورش همزمان با ســایر مراکز 
 اســتانها نســبت به عدم اجرای طرح رتبه بندی معلمان

 اعتراض کردند. 
ایــن اولین بار نیســت که فرهنگیان برای خواســته های 
صنفــی خود تجمع برگزار می کننــد و طی ماه های اخیر 
چندیــن بار اخبار و گزارش هایی درباره تجمع معلمان در 
شهرهای مختلف مخابره شده است. می توان گفت بخشی 
از آنچه مطالبه این معلمان است در لایحه مانده در مجلس 
وجود دارد، لایحه ای که طبق آخرین نظرات باید یکشنبه 
گذشــته در صحن علنی مجلس به رای گذاشــته می شد 
امــا گویا هنوز مشــکل اصلی بر ســر راه تصویب آن، که 
تامین ۲۵ هزار میلیارد تومان منابع مربوط به آن اســت، 
ادامه دارد.البته »رتبه بندی معلمان« ســابقه ای طولانی 

تر از این لایحه دارد. این خواســته ای است سالها است از 
سوی معلمان پیگیری می شــود و دولت ها و مجلس های 
مختلف وعده هایی در این خصوص داده اند ولی متاسفانه 
در عمل اتفاق خاصی نیفتــاده و همچنان عموم معلمان 
نســبت به نادیده گرفتن شایستگی های حرفه ای، منزلت 
و مرجعیــت علمی و اجتماعی معلمــان و دریافتی حقوق 
و مزایای خویش نسبت به ســایر مشاغل دولتی اعتراض 
دارند و بارها این اعتراض خویش را به صورت مدنی بیان 
داشــته اند. درباره این لایحه خاص باید گفت که خرداد 
ماه گذشــته کلیات رتبه بندی معلمان در صحن مجلس 
به تصویب رســید، اما بررسی نشــدن جزئیات این لایحه 
در صحن علنی طی تابســتان، موجب شد که در مهرماه 
۱۹۰ نماینده برای در اولویت قرار گرفتن لایحه رتبه بندی 
معلمان درخواســت بدهند و همین امر باعث شــد که با 
بازگشایی مجلس در نهم آبان ماه این موضوع مدنظر قرار 
گیرد و جلسه غیرعلنی مجلس با حضور نماینده دولت به 
موضوع  »تخصیص ۲۵ هــزار میلیارد تومان برای اجرای 
رتبه بنــدی معلمان« اختصاص یابــد. طبق گفته علیرضا 
منادی رئیس کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس در 
صورت تصویب این لایحه طبــق نظر مجلس، فرهنگیان 

۷۰ درصد افزایش حقوق را خواهند داشت.
واقعیت این اســت که اجرای مصوبــه مجلس نیاز به ۲۵ 
هزار میلیارد تومان بودجه دارد که همین کار را ســخت 
می کنــد! در همان زمان علیرضا کاظمی سرپرســت وقت 

وزارت آمــوزش و پــرورش، بزرگتریــن چالــش اجرای 
رتبه بندی را، منابع مالی ناکافی در بودجه ۱۴۰۰ دانست 
و اعلام کرد که باید منتظر ماند و دید که مجلس، چگونه 
این تعــارض را حل خواهد کرد؟ رئیس ســازمان برنامه 
و بودجــه نیز در آن تاریخ از مجلس درخواســت کرد که 
نظام رتبه بندی فرهنگیان طبق لایحه دولت اعمال شــود 
چون در لایحه منابع به اندازه پیش بینی شده است و اگر 
بیش از این در نظر گرفته شــود به خلق پول، استقراض 
و هزینه سنگین به قشــرهای دیگر منجر خواهد شد.بهر 
حــال با برگزاری نشســت غیرعلنی عــده ای از موافقت 
دولــت و مجلس با تخصیص ۲۵ هزار میلیارد تومان برای 
اجرای رتبه بندی معلمان خبر دادند اما یکی از نمایندگان 
تصریح کرد کــه مجلس مصوبه ای مبنی بر اختصاص ۲۵ 
 هزار میلیارد تومــان برای اجرایی کردن لایحه رتبه بندی

 نداشته است!
پنجــم آذرماه در حالی که بعضــی نمایندگان مجلس از 
بررســی دوباره این لایحه در صحن علنی مجلس طی دو 
هفته آتی خبر داده بوند خبرگزاری دولتی ایسنا به نقل از 
نیکزاد معاون اول مجلس نوشت که »دولت در تلاش است 
تا لایحه رتبه بنــدی معلمان را بازپس گرفته و اصلاحاتی 
را در آن انجام دهد.« اما این خبر چند ساعت بعد توسط 
نیکزاد تکذیب شــد و وی باز هم به ایسنا گفت: »خبری 
کــه از قول بنده مبنی بر پس گرفتــن لایحه رتبه بندی 
توســط دولت، منتشر شده، صحت ندارد. دولت و مجلس 

بایکدیگر این موضوع را پیش می برند و اکثریت مجلس با 
این لایحه موافق هستند.«

نیکــزاد تاکیدکرد: رتبه بنــدی معلمان در دســتورکار 
اولویت دار مجلس اســت و بزودی تصویب می شود.شنبه 
گذشته یوســف نوری وزیر تازه آموزش و پرورش درباره 
رتبه بندی معلمان اظهار کرد: درباره رتبه بندی با مجلس 
و دولــت صحبت کردیم  و به نظر می رســد این هفته در 
دستور کار باشد.وی افزود: قطعاً برای همسان سازی حقوق 
معلمان باید تلاش هایی انجام شــود اما هم اکنون درباره 
جزئیــات آن ابهاماتی وجود دارد که باید برطرف شــود، 
این طرح بیشتر همسان سازی اســت تا رتبه بندی. برای 
رتبه بندی نیاز اســت ســند بیاید و بر روی سند مستقر 
شــود تا در کیفیت کار آموزش اثرگذار باشد و حق معلم 
هم داده شود البته آنچه تصویب شده با عنوان رتبه بندی 
اســت و کار را در این قالب انجام می دهد.یکشنبه ۲۱ اذر 
مهــرداد ویس کرمی عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات 
مجلــس، آخرین تغییــرات لایحه رتبه بنــدی معلمان را 
این گونه شــرح داد: کمیســیون آموزش مجلس، لایحه 
رتبه بنــدی را به شــکل آرمانی تغییــر داد و همترازی با 
اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها در این لایحه لحاظ شــد 
اما هیئت رئیسه از بارگذاری آن استنکاف کرد و ادعا این 
بود ۱۷۰ هزار میلیارد تومان بار مالی دارد، بنابراین مجدداً 
لایحه رتبه بندی بــرای اعمال اصلاحات به کمیســیون 
آموزش مجلس بازگشــت و همترازی با دانشگاه ها حذف 
شــد.وی افزود:  در نهایت رتبه بندی معلمــان به گونه ای 
تنظیم شــد که ارتباطی با هیئت علمی دانشگاه ها نداشته 
باشــد، البته توقع معلمان این بود با رتبه های دانشگاهی 
تطبیق داده شــوند و ۸۰ درصد آنها حقوق بگیرند اما این 
روند، ۱۷۰ هزار میلیارد بار مالی داشت که دولت دوازدهم 
تأمین ۲۰ هزار میلیارد تومان و دولت ســیزدهم ۲۵ هزار 
میلیارد تومان در ســال را پذیرفته بود. ۷۳۳ هزار و ۶۳۸ 
نفرمشــمول رتبه بندی قــرار می گیرند.اما علیرضا منادی 
سفیدان رئیس کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس در همان روز تصریح کرد: معلمان بر اساس طرح 
رتبــه بندی ۸۰ درصد مربی پایه یک دانشــگاه تهران را 
دریافتی خواهند داشــت.با توجه به تعلل مجلس و دولت 
معلوم نیست که تا چه اندازه می توان به تصویب این لایجه 
و اجرای آن امیدوار بود و همین موضوع اســت که باعث 
شــکل گیری تجمعات معلمان شده اســت؛ معلمانی که 
سالها است وعده هایی در این زمینه می شوند اما در عمل 

چیزی نصیبشان نشده است.

 رئیــس ســازمان غذا و دارو بــا بیان اینکــه ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی اوضاع دارو را بدتر کرده و این موضوع وقت و کار 
ســازمان را مختل می کند، در عیــن حال درباره اقدامات 
انجام شده جهت تامین داروهای بیماران تالاسمی توضیح 
داد.به گزارش ایســنا، جلســه ای با حضور رئیس سازمان 
غــذا و دارو، مدیرکل دارو، نماینــده مرکز مدیریت پیوند 
و بیماری های وزارت بهداشــت، اعضای انجمن تالاسمی، 
تولیدکنندگان و واردکنندگان داروهای تالاسمی و تعدادی 
از بیماران به منظور بررســی دلایل کمبود و راهکارهای 
تامیــن داروهای این بیماران در محل ســازمان غذاودارو 
برگزار شد.دکتر بهرام دارایی - رئیس سازمان غذا و دارو 
در این جلســه با اشاره به اینکه با تامین ماده اولیه تولید 
داروهای بیماران تالاســمی تا پایان ســال مشکلی برای 
داروهای بیماران تالاســمی در ســال جدید نخواهد بود، 
گفت: آنچه وظیفه ســازمان است حفظ امنیت و سلامت 
بیماران بوده و وقتی از تولید حمایت می کنیم که سلامت 
بیماران تامین شــود.وی افزود: در این مسیر اگر سلامت 
بیماران با واردات تامین شــود ما حتما از این راه نسبت 
به تامین ســلامت بیمار اقدام خواهیم کــرد؛ اگرچه در 
ســال های اخیر تولید توانسته ســلامت بیماران را تامین 
کند.معاون وزیر بهداشــت گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی اوضاع 
دارو را بدتر کرده اســت، وقت ما نســبت به ارز و مسائل 
حول آن تقســیم و کار سازمان را مختل می کند، مسائلی 

که ما باید به آن ها  برسیم همان استانداردهای فارماکوپه 
و  کیفیت رقابتی اســت.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
شیر خشک بیماران متابولیک به کمک سامانه حامی درب 
منازل تحویل می شــود خاطرنشان کرد: ما می توانیم این 
سیســتم را در مورد توزیع داروهای بیماران تالاسمی هم 
بررســی کنیم.دارایی در پایان با اشاره به این که پزشکان 
حلقه واســط سازمان غذا و دارو با بیماران هستند، گفت: 
در شرایط تحریم پزشــکان باید با ارائه بازخورد در مورد 
داروهای تولید داخل ســازمان غذا و دارو و صنعت را در 
بهبــود کیفیت داروهای تولید داخل کمک کنند.در ادامه 
دکتر ســید حیدر محمدی - مدیر کل دارو و مواد تحت 
کنترل ســازمان غذا و دارو اظهار کرد: مدت هاســت که 
داروهای مرتبط با بیماری تالاســمی و داروهای آهن زدا را 
در کشور تولید می کنیم در کنار واردات که توسط یکی از 
شرکت های خصوصی انجام می شود بسیاری از شرکت های 
دیگر نیز ایــن داروها را تولید می کنند.وی افزود: بیماران 
تالاسمی و انجمن تالاســمی به کیفیت دارویی که توسط 
شــرکت های تولید داخــل تامین می شــود، انتقادهایی 
داشــتند که این جلســه برگزار شــد تا تولیدکنندگان و 
اعضای انجمن تالاســمی به صورت رو در رو مشــکلات را 
بررســی و شــرکت وارد کننده دلایل عدم تامین داروی 
دســفرال را عنوان کند.محمدی خاطر نشان کرد: گاهی 
اوقات در اظهارنظرها این گونه قلمداد می شود که سازمان 

غذا و دارو  اهتمامی برای واردات داروی این بیماران ندارند؛ 
در صورتی که این ســازمان همه تلاش خود را انجام داده 
است که دارو به صورت تولید داخل و واردات در دسترس 
بیماران قرار گیرد.وی با بیان اینکه سیاســت سازمان غذا 
و دارو حمایت از تولید داخل و محدودیت واردات اســت، 
گفت: در گزارش هایی که انجمن تالاسمی ارائه داده است 
مقاومتی نســبت به مصرف داروهــای تولید داخل وجود 
دارد، البتــه ما نمی خواهیم این موضوع مطرح شــود که 
مــا اجباری برای مصرف داروهــای تولید داخل داریم اما 
هدف ما حمایت از تولید داخل است، هر چند که همیشه 
تلاش کرده ایم که داروی وارداتی نیز در دســترس باشد.
مدیرکل داروی ســازمان غــذا و دارو عنوان کرد: یکی از 
شــرکت های معتبر تولید کننده داخلــی قول تولید برند 
اصلــی داروی خوراکی بیماران تالاســمی را داده بود که 
علاوه بر مشکلات ارزی به تازگی موفق به واردات گرانول 
شده و به زودی این مشــکل حل خواهد شد.وی تصریح 
کرد: همچنین از طریق فوریتی نیز برای واردات دسفرال 
و جیدنیو اقدام کرده ایم، در مورد داروی دسفرال شرکت 
تولید کننده خارجی عنوان کرده است که این دارو را فقط 
برای کشــورهای ایران و عراق تولید می کند در حالی که 
در هیچ جای دنیــا دیگر فرم تزریقی را مصرف نمی کنند 
و تنها در صورت افزایش قیمت حاضر به تامین اســت و 
ما نیز موافقت کردیــم، اما بنا به دلایلی که ما در جریان 

آن نیستیم این شرکت این دارو را تأمین نکرده است.بنابر 
اعلام روابط عمومی وزارت بهداشــت، محمدی با اشاره به 
اینکه شــرکت های تولید داخل ژنریک دو داروی دسفرال 
و جیدنیــو را تامین می کنند و مشــکلی برای تامین آن 
نداشــته اند، گفت: تولید در کشور بسیار پر زحمت است 
و در شرایط مشــکلات ارزی و مشکلات ثانوی که بر سر 
راه تولیدکننده های دارو وجود دارد و با آن دست و پنجه 
نرم می کنند، انتظار آنها حمایت وزارت بهداشــت و مردم 
است؛ چرا که اگر حمایت نکنیم انصاف را رعایت نکرده ایم 
و هیچ وقت در عرصه صنایع داروســازی رشــد نخواهیم 
کرد.در ادامه رئیس انجمن تالاسمی با تاکید بر اینکه هیچ 
مقاومتی در خصوص مصــرف داروهای تولید داخل برای 
بیماران تالاســمی وجود ندارد،  عنوان کرد: حدود ۲۰ الی 
۳۰ درصد از بیماران تالاســمی به دلایل مختلف قادر به 
اســتفاده از داروهای تولید داخل نیستند، خود بنده نیز 
از داروهای داخلی اســتفاده می کنم، اما اگر اصراری برای 
واردات داروهای بیماران تالاسمی داریم به این دلیل است 
که پزشکان بتوانند با مقایسه اثرگذاری داروی مناسب هر 
بیمار را تجویز کنند.در ادامه این جلسه شرکت های تولید 
کننده و وارد کننده داروهای بیماران تالاســمی در پاسخ 
به ســوالات اعضای انجمن تالاسمی و نمایندگان بیماران 
در خصــوص روند واردات و تولیــد داروهای مصرفی آنها  

گزارشی ارائه کردند.

رئیس سابق شورای شــهر تهران در واکنش 
بــه تامین قطعــات متــرو از تولیدکنندگان 
داخلی گفــت: به صــورت کلان نمی توانیم 
بگوییــم همــه قطعات را داخل می ســازیم، 
چــرا که بعضــی از قطعات کــه تولید آن ها 
کم اســت می تواند از تولیــدات خارجی هم 
گرانتر شــود و به صرفه شــرکت مترو نباشد 
که آن را در داخل بسازد.محسن هاشــمی در 
گفت وگو با ایلنا در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا اســتاندارد قطعات و تجهیزات مترو 
تولید داخل به گونه ای اســت که بدون نیاز 
به اســتانداردهای جهانی بتــوان از آن ها در 
خطوط مترو اســتفاده کند، اظهار کرد: مترو 
دو بخش ســاخت و بخش بهره برداری دارد 
که تجهیزاتی در آن به کار می رود که شامل 
دو بخش تجهیزات ثابت و متحرک می شود.
او ادامــه داد: تجهیــزات بخش ســاختمانی 
تولیدات داخلی اســت و نیاز به تولید خارج 
نیســت. در مورد قطعات باید گفت که به دو 
دسته قطعات مهم و غیرمهم تقسیم می شود؛ 
تجهیــزات ترمز، ســیگنالینگ و آن هایی که 
مربوط بــه حرکت هســتند از اهمیت ویژه 
برخوردارند، اما صندلی و دستگیره و مواردی 
از این دســت در گروه تجهیزات غیرمهم قرار 

کشورهای  همه  کرد:  می گیرند.هاشمی اضافه 
دنیا اســتانداردهای مربوط بــه خود را دارند 
و یک اســتاندارد بین المللی نیز در کنار آن 
وجــود دارد. برای مثال آلمان، آمریکا و دیگر 
کشــورها اســتاندارد ویژه خود را دارند و در 
دنیا برای تســهیل امر صادرات و واردات یک 
اســتاندارد بین المللی نیز شکل گرفته است 

که به آن ایزو می گویند.
رئیس سابق شورای شهر تهران گفت: طبیعی 
اســت هر کشوری می تواند اســتاندارد خود 
را داشــته باشد، یا از اســتاندارد بین المللی 
اســتفاده کند و یا از اســتاندارد کشوری که 
از آن قطعات می خرد اســتفاده کند. اما باید 
دید آیا در برخــی از قطعات و تجهیزات این 
اقدام به صرفه هست یا نه.او ادامه داد: ساخت 
داخلــی قطعات نیز خود در دو بخش اســت 
که یک بخش خودکفایی و ارزشــی است که 
بر این مبنا حتی اگــر تولید قطعه گران تر از 
خارج باشــد در داخل تولید می شود و بهتر 
اســت کشور خود را به این تجهیزات و با اتکا 
به خــود تولید کند، اما برخــی از تجهیزات 
که تعداد آن ها در داخل کم اســت، شــاید 
صرفه اقتصادی نداشته باشد و واردات آن به 
صرفه تر باشد.هاشمی با بیان اینکه نمی توانیم 

به صورت کلان بگوییم همه قطعات را داخل 
می ســازیم، افزود: چرا کــه بعضی از قطعات 
که تولید آن ها کم اســت می تواند از تولیدات 
خارجی هم گرانتر شــود و به صرفه شرکت 
مترو نباشــد که آن را در داخل بســازد، اما 
از نظــر ارزش خودکفایی به نفع اســت که 
در داخل تولید شــود.او تاکید کرد: باید این 
دو مســاله را از هم جدا کرد، اما در مجموع 
بستگی به سیاست های کشور و نظام دارد که 
تقسیم بندی و مشــخص کنند کدام قطعات 
خیلی مهم است و کدام ها از اهمیت کمتری 
برخوردار هســتند و کــدام در داخل تولید و 
کدام از خارج تامین شــود. اینها بســتگی به 

سیاست و مدیریت شرکت مترو دارد.
هاشمی با اشــاره به تعریف اســتاندارد برای 
انواع قطعات گفت: نوشــتن اســتانداردها در 
دنیا رسم اســت و هر کشوری می تواند برای 
خود اســتاندارد بنویسد، اما باید آن را جایی 
تصویب کنند. اگر قرار است استاندارد خود را 
داشته باشیم سازمان استاندارد می تواند ورود 
کند و تائیدیه استاندارد بدهد، اما نمی دانم آیا 
سازمان استاندارد این امکان را دارد که برای 
تعیین استاندارد قطعات مترو ورود کند یا نه.
او ادامه داد: چرا که برای گرفتن اســتاندارد 

بــه تجهیــزات و امکانات نیاز اســت و تایید 
اســتاندارد فرایندی زمانبر و طولانی اســت 
و گاهی دو تا ســه سال ســاخت قطعه زمان 
می برد و بعد باید مراحل تســت را طی کند 
و استانداردها را تاییدیه بگیرد.هاشمی با بیان 
اینکه البته هر کدام از قطعات استانداردهای 
خــود را دارند و ما بــرای تجهیزات مختلف 
اســتانداردهای بین المللی نیز داریم، افزود: 
می شــود از آن استانداردها اســتفاده کرد و 
لازم نیســت حتما خودمان استاندارد تعریف 
کنیم. می توانیم برمبنای یک اســتاندارد بین 
المللی قطعه را بســازیم، بعد براساس همان 
اســتاندارد آن را تست کنیم.او تاکید کرد که 
علم تجهیزات مترو خیلی ویژه مترو نیســت، 
اما بخشی از آن ویژه مترو است و باید ویژه در 
نظر گرفته شود.هاشمی در پاسخ به این سوال 
که در تجهیزات مترو برای کدام بخش ها نیاز 
به دانش خارجی داریم و برای کدام تجهیزات 
می توانیم با تولیدات داخلی اقدامات را پیش 
ببریم؟ گفت: مترو کاملا بومی شده است. ۵۰ 
درصد ساخت مترو ساختمانی است که کاملا 
داخلی اســت. ۵۰ درصد نیز تجهیزات است 
که نیمــی از آن تجهیزات ثابــت و نیمی نیز 
تجهیزات متحرک اســت. در تجهیزات ثابت 

بیش از ۷۰ درصد در کشور خودکفا هستیم 
و در تجهیــزات متحرک نیــز نزدیک به ۵۰ 
درصد خودکفا هستیم. در نتیجه مترو بیش 

از ۷۵ درصد خودکفا است.
رئیس ســابق شورای شــهر تهران افزود: در 
بخشــی که خودکفا نیســت نیز علت اصلی 
این اســت که صرفه اقتصادی ندارد و تولید 
برای تولیدکنندگان  محدود برخی تجهیزات 
اقتصادی نیست. در جاهایی خودکفا نشدیم 
که صرفه اقتصادی ندارد اما کشــور می تواند 
بحث ارزشــی، ملی و امنیتی را در نظر بگیرد 
و بگوید می توانــم در این بخش نیز خودکفا 
شــوم.او در واکنش به اینکه اعضای شورای 
ششم معتقد هســتند، مدیریت شهری دوره 
پنجم بودجه ســال ۱۴۰۰ را سیاســی بسته 
اســت، اظهار کرد: باید دقیقــا بگویند کدام 
قســمت سیاسی تدوین شــده که درباره آن 
توضیح دهیم. اما کلیات این است که بودجه 
۱۴۰۰ سیاسی بسته نشده و براساس واقعیت 
بوده است. مشخص شود کدام یک از بندهای 
بودجه سیاسی اســت و در مورد آن توضیح 
دهیم. اگــر نگاه کلان دارند و کلی می گویند 
بودجه سیاســی اســت می گویم که بودجه 

سیاسی بسته نشده است.

دبیر کمیته علمی کشــوری مقابلــه با کرونا 
بــا بیان اینکه آخریــن مطالعات در خصوص 
کووید -۱۹ مربوط به ســویه دلتا است و در 
مــورد جهش امیکرون باید منتظر رســیدن 
اطلاعات جدید باشیم؛ گفت: اما پیشنهاد ما 
این است که دز بوستر واکسن کرونا به افراد 
بالاتر از ۱۸ ســال تزریق شــود که این اقدام 
نیز بر اساس پروتکل وزارت بهداشت به شکل 

لایه لایه از سنین بالا آغاز شده است.
در گفت وگو  دکتــر حمیدرضــا جماعتــی 
با ایســنا، درخصــوص آخرین بررســی ها و 
تصمیم گیری هــای صورت گرفتــه در زمینه 
اضافه کردن دو دارویی که به عنوان داروهای 

موثر در درمان کرونا مطرح شــده اند )مولتی 
پیراویر و پکسلویید( به پروتکل درمانی کرونا، 
گفت: با توجه به مقالات و اسنادی که وجود 
دارد، ایــن داروها در کمیتــه علمی تصویب 
شده اند، اما هنوز از نظر متخصصین سازمان 
غــذا و دارو مطالعــات کافی وجــود ندارد و 
بحث شــان این اســت که فرصــت دهیم تا 
اطلاعات کافی به دســت آید و فکر می کنم 
با به دســت آمدن این اطلاعات، مصرف این 

داروها تصویب شــود.او در خصوص احتمال 
تغییر پروتکل های درمانی کووید۱۹ با توجه 
به جهــش امیکرون، تصریح کــرد: در مورد 
واریانت امُیکرون هنوز اطلاعات کافی نداریم 
و چنــد هفته آتی اطلاعات کافی بر اســاس 
مطالعات کشــورهایی که این ســویه در آنها 
وجود دارد، به دســت ما می رســد. جماعتی 
تاکید کرد: با توجه به اینکه مشــاهده شــده 
اســت که ســویه امیکرون در افراد جوان تر 

باعث ایجاد گرفتاری می شــود، تاکید کردیم 
سنین ۱۲ تا ۱۸ ســال هم واکسیناسیون را 
انجــام دهند و افراد بالای ۶۰ ســال هم دوز 
اضافه واکســن را تزریق کرده و در عین حال 
پروتکل های بهداشتی را به جد رعایت کنند؛ 
زیرا در مورد رفتار جهــش جدید، اطلاعات 
زیادی نداریم و اگر رعایت نکنیم ممکن است 
مجددا دچار پیک شویم.او در پاسخ به سوال 
ایسنا درباره برخی اظهارات در دنیا مبنی بر 

تزریق دز چهار واکســن کرونا و تصمیم های 
احتمالــی ایران در ایــن خصوص گفت: فعلا 
چنین تصمیمی نداریم؛ چون در حال تزریق 

دز بوستر هستیم. 
بســته به رفتــار ویــروس تصمیم گیری ما 
تغییر می کند. اگر ســویه ها به سمتی بروند 
که تضعیف شــوند ممکن است نیاز به تزریق 
دز چهارم نباشــد؛ اما اگــر ویروس به همین 
شکل فعلی باشــد، ممکن است نیاز به تولید 
واکســن هایی با پلتفرم جدید باشــد و حتی 
ممکن اســت لازم باشــد هر چند ماه یکبار 
بر اســاس نوع واکســنی که تزریق می شود، 

واکسیناسیون تکرار شود.


